



**INFORMATION · INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
 ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE**

· NOTE D'INFORMATION

Brussels, August 1981

**PARTICIPATION OF THE EUROPEAN COMMUNITY IN THE UNITED NATIONS CONFERENCE
 ON THE LEAST DEVELOPED COUNTRIES - PARIS 1-14 SEPTEMBER 1981**

The European Community will be represented at the UN conference on the least developed countries. Both the UK Minister Neal MARTEN, representing the Presidency of the EEC Council of Ministers, and Mr. Edgard PISANI, Member of the EEC Commission, responsible for development questions, will address the conference on September 2.

The Community's development policy has since the early 1970s placed an emphasis on priority treatment for what are normally known as the least-developed countries. The first Lome Convention, signed in 1975, included important advantages for the poorest and least favoured, including more favourable treatment in the allocation of aid, and in the scheme for the stabilisation of export earnings (STABEX), and in Lome II a systematic effort was made to write this into the text, beginning with a reference in the preamble.

The UN has established a list of 31 least-developed countries (LLDCs) 22 of which are Lome countries. The criteria are per capita Gross Domestic Product, share of manufacturing and rates of illiteracy.

The Community's definition of LLDCs under Lome is broader, taking into account liability to natural disasters, lack of natural resources, disfavour by geography (landlocked, islands) and low productive potential.

<u>UN / LLDCs</u>		<u>ADDITIONAL ACP/LLDCs</u>	
Afghanistan *	Laos *	Djibouti	Togo
Bangladesh *	Lesotho	Dominica	Tonga
Benin	Malawi	Grenada	Tuvalu
Botswana	Maldives *	Mauritania	Kiribati
Bhutan *	Mali	Solomon	
Burundi	Nepal *	Isles	
Cape Verde	Niger	St. Lucia	
Central Africa	Rwanda	Sao Tomé + Príncipe	
Chad Republic	Somalia	Seychelles	
Comores	Sudan	Swaziland	
Ethiopia	Tanzania	Sierra Leone	
Gambia	Uganda		
Guinea	W. Samoa		
Guinea Bissau	N. Yemen *		
Haïti *	S. Yemen *		
	Upper Volta		

* non - ACP countries

POPULATION (in millions)

TOTAL ACP	338.46
TOTAL LLDCs (UN List)	267.52
TOTAL ACP/LLDCs (UN List)	140.39
TOTAL least developed ACP (Lome List)	149.37
TOTAL NON ACP/LLDCs (UN List)	127.13

In the 4th European Development Fund (Lome I) the ACP/LLDCs on the UN list had received as of April 30, 1981, 1,311,463,000 ECUs* committed and 761,720,000 ECUs disbursed (of which almost 200 m. were STABEX grants). These figures represent 54 % of total commitments, 54.5 % of total payments, and 53.37 % of total STABEX transfers. Figures for the Lome LLDCs are somewhat higher.

- In Lome 2 the national indicative aid programmes for all least developed ACP amount to about 1,693 m. ECU or 64 % of total programmed resources (for the countries on the UN list it is 54 % of total programmed resources).
- Terms of aid are particularly favourable for LLDCs with 91 % of aid in grant form (65 % for other ACP countries) and where appropriate, as special interest loans (0.75 % against 1 % for other ACP countries).
- Under the STABEX System in Lome LLDCs are not obliged to repay transfers. They also receive a more favourable "dependence threshold" : in the ACP/LLDCs a given product need only account for 2 % of total export earnings, while in the other ACPs it is 6.5 %. The "trigger threshold" (the decline in earnings over a given period which activates the STABEX mechanism) is also reduced by the same proportions for the ACP/LLDCs.
- Outside Lome , the nine non-ACP/LLDCs on the UN List (mainly in Asia) benefit from a number of Community programmes. Projects are designed to concentrate on the poorest groups of the population, particularly in the field of rural development. The Community committed USD 51.8 m. in 1978 , USD 42 m. in 1979 , and USD 72.5 in 1980 to the non ACP/LLDCs , as the programmes of financial and technical cooperation outside the Community's contractual agreements expanded.
- As well as assistance from the Community budget, the member states are also providing over USD 1.800m. per annum to the LLDCs**, amounting to nearly 40 % of total bilateral flows. If the Community's own programmes are added, plus total imputed multilateral contributions, the Community and its members can be seen as furnishing individually and collectively about 44% of total official flows to the least-developed countries.

./.

* 1 ECU = 1.00797 USD

** in 1979 figures from the Development Assistance Committee of the OECD.

- The European Community is by far the largest trade partner of the least developed countries : in 1979 they exported to the Community a total of USD 2.3 billion (of which USD 1.8 b. from the 22 ACP/LLDCs) or 36.9 of their total exports. In the same year they collectively imported from the Community some USD 4.5 billions worth of goods (of which USD 3.3 b. for the 22 ACP/LLDCs), or 35.4 of their total imports (see annex).

- As far as access to the Community market is concerned, the 22 LLDCs which are parties to the Lome Convention benefit from the liberal trade provisions thereof; 99.5 % of ACP exports enter the Community market duty free.

- The other 9 LLDCs benefit from the Community GSP and in particular from its more favourable clauses for the least developed. At present some 98 % of their exports enter the Community market duty free and there are proposals to improve the 1982 GSP scheme which would bring duty exemption to 99 %. From this point of view non-ACP/LLDCs are very much on the same footing as the ACP least developed.

THE LEAST DEVELOPED IN THE FOURTH EUROPEAN DEVELOPMENT FUND
(1975-1980)

Commitments and payments under the 4th EDF to the 22 ACP
countries which figure in the UN list

(Figures of April 30, 1981) 000 ECU *

	COMMITMENTS	PAYMENTS	of which STABEX
BENIN	53.119	38.502	(20.367)
BOTSWANA	25.376	13.879	-
BURUNDI	55.594	26.747	(1.486)
CAPE VERDE	10.026	4.005	(1.207)
CENTRAL AFRICAN REPUBLIC	47.905	22.884	(7.830)
CHAD	58.481	35.892	(7.336)
COMORES	9.508	3.802	-
ETHIOPIA	106.694	52.353	(14.420)
GAMBIA	22.700	12.152	(7.515)
GUINEA	67.329	31.742	-
GUINEA-BISSAU	31.153	24.761	(11.289)
LESOTHO	19.939	8.664	-
MALAWI	73.835	38.998	-
MALI	86.159	66.274	(9.781)
NIGER	101.681	72.996	(22.654)
RWANDA	70.525	48.657	(609)
SOMALIA	59.149	36.255	(1.932)
SUDAN	146.231	70.511	(41.776)
TANZANIA	120.861	64.580	(20.702)
UGANDA	57.595	37.592	(20.595)
UPPER VOLTA	79.992	44.619	(7.262)
W. SAMOA	7.611	5.855	(2.837)
TOTAL	1.311.463	761.720	(199.598)
% of TOTAL EDF	54,11 %	54,49 %	53,37 %
TOTAL EDF	2.423.793	1.397.929	(374.024)

- Commitments under the 5th EDF only began in January 1981, recently to be statistically useful.
- The figures do not include regional projects from which the LLDCs may have also benefitted
- The STABEX figures do not include the allocations for 1980 announced in July which for the LLDCs were as follows :

BURUNDI : 11.023.569	- CHAD : 4.268.231	- GAMBIA : 13.641.308	} (figures in ECU)
LESOTHO : 242.279	- SUDAN : 22.544.954	- W.SAMOA : 2.055.245	



INFORMATION · INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG · INFORMATION MEMO · NOTE D'INFORMATION / ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATIE

Bruxelles, août 1981

PARTICIPATION DE LA COMMUNAUTE EUROPEENNE A LA CONFERENCE DES NATIONS UNIES SUR LES PAYS LES MOINS AVANCES (PMA) - PARIS, 1 AU 14 SEPTEMBRE 1981

La Communauté européenne sera représentée à la Conférence des Nations Unies sur les pays les moins avancés (PMA). Tant M. Neal MARTEN, Ministre du Royaume-Uni représentant le Conseil des Ministres de la CEE, que M. Edgard PISANI, Membre de la Commission européenne, responsable des questions de développement, s'adresseront à la Conférence le 2 septembre 1981.

Depuis le début des années 1970 la politique de développement de la Communauté accorde une place prioritaire aux problèmes des pays généralement connus comme étant les moins avancés. La première Convention de Lomé, signée en 1975, prévoyait des avantages importants pour les pays les plus pauvres et les moins favorisés, notamment dans l'allocation de l'aide et dans l'application du "Système de Stabilisation des Recettes à l'Exportation" (STABEX). Lors de la négociation de Lomé II (signée en 1979) un effort systématique a été fait pour traduire cette priorité dans les textes, à commencer par une référence dans le préambule.

Les Nations Unies ont établi une liste des 31 pays les moins avancés (PMA), dont 22 sont des pays ACP, à savoir signataires de la Convention de Lomé. Les critères sont le Produit National Brut (PNB) par habitant, la part de l'industrie et le taux d'analphabétisme.

La définition des PMA dans la Convention de Lomé est beaucoup plus large. Elle tient compte de la prédisposition aux catastrophes naturelles, le manque de ressources naturelles, les désavantages géographiques (îles ou manque d'accès à la mer) et le faible potentiel de production.

Liste PMA des Nations Unies		Autres pays ACP retenus comme PMA par Lomé	
Afghanistan *	Laos *	Djibouti	Togo
Bangladesh *	Lesotho	Dominica	Tonga
Benin	Malawi	Grenada	Tuvalu
Botswana	Maldives *	Mauritania	Kiribati
Bhutan *	Mali	Solomon	
Burundi	Nepal *	Isles	
Cape Verde	Niger	St. Lucia	
Central Africa Republic	Rwanda	Sao Tomé + Príncipe	
Chad	Somalia	Seychelles	
Comores	Sudan	Swaziland	
Ethiopia	Tanzania	Sierra Leone	
Gambia	Uganda		
Guinea	W. Samoa		
Guinea Bissau	N. Yemen *		

POPULATION (en millions)

TOTAL ACP	338,46
TOTAL PMA (liste ONU)	267,52
TOTAL ACP/PMA (liste ONU)	140,39
TOTAL ACP les moins avancés (liste Lomé)	149,37
TOTAL NON-ACP/PMA (liste ONU)	127,13

Les engagements du 4ème Fonds Européen de Développement (Lomé I) en faveur des PMA sur la liste ONU se sont élevés le 30 avril 1981 à 1.311.463.000 ECU *) dont 761.720.000 ECU effectivement versés (comprenant près de 200 mio ECU de transferts STABEX non-remboursables). Ces chiffres représentent 54 % de la totalité des engagements d'aide, 54,5 % des versements reçus et aussi 53,37 % de l'ensemble des transferts STABEX. Les chiffres pour les pays ACP les moins avancés sont légèrement plus élevés.

- Sous Lomé II les programmes indicatifs nationaux pour l'ensemble des pays ACP les moins avancés se chiffrent à 1.693 mio ECU, soit 64 % du total des ressources programmées (54 % pour les pays ACP sur la liste des Nations Unies).
- Les conditions de l'aide sont particulièrement favorables aux PMA puisque 91 % de l'aide ne sont pas remboursables (contre 65 % pour les autres pays ACP) et les taux d'intérêt des prêts spéciaux sont réduits à 0,75 % (contre 1 % pour les autres pays ACP).
- Les pays les moins avancés de Lomé ne sont pas obligés de rembourser les versements reçus au titre du STABEX. Le "seuil de dépendance" est plus favorable pour eux: les produits concernés ne doivent représenter que 2 % des exportations totales contre 6,5 % pour les autres pays ACP. Le "seuil de déclenchement" pour les versements (importance des pertes de recettes pendant une période donnée qui détermine l'application du STABEX) est réduite dans les mêmes proportions.
- Les neuf PMA sur la liste des Nations Unies n'adhérant pas à la Convention de Lomé (surtout en Asie) bénéficient de nombreux programmes de la Communauté. Les projets sont définis de manière à atteindre les groupes les plus démunis de la population, surtout dans le domaine du développement rural. Les engagements de la CEE sont progressés de 51,8 mio \$ US en 1978 et de 42 mio \$ US en 1979 à 72,5 mio \$ US en 1980, suivant l'évolution des programmes de coopération financière et technique en dehors des accords contractuels de la Communauté.
- Outre l'aide au titre du budget de la CEE, les Etats membres fournissent plus que 1.800 mio \$ US par an aux PMA **), soit environ 40 % de la totalité des aides bi-latérales. Si l'on ajoute aussi les autres contributions multilatérales, la CEE et ses Etats membres fournissent environ 44 % de la totalité de l'aide publique destinée aux PMA.

*) 1 ECU = 1,00797 \$ US

**) en 1979, chiffres du Comité d'Aide au Développement de l'OCDE.

- La Communauté est de loin le partenaire commercial le plus important des PMA : en 1979 ils ont exporté vers la CEE pour 2,3 milliards de dollars (dont 1,8 des 22 PMA/ACP), soit 36,9 % de leurs exportations totales. La même année, ils ont importé des biens de la CEE pour environ 4,3 milliards de dollars (dont 3,3 des PMA/ACP), soit 35,4 % de leurs importations totales (cf. annexe).
- En ce qui concerne l'accès au Marché Commun, les 22 PMA/ACP bénéficient du régime libéral de la Convention de Lomé; 99,5 % des exportations ACP entrent sans droit de douane dans la CEE.
- Les autres neuf PMA bénéficient du Système de Préférences Généralisées (SPG) de la Communauté et en particulier des clauses plus favorables pour les pays les moins avancés. A présent, 98 % de leurs exportations entrent au Marché Commun sans droit de douane. Les améliorations du SPG 1982 proposées porteront ce pourcentage à 99 %. De ce point de vue, le traitement des PMA/non-ACP est pratiquement identique à celui des PMA/ACP.

THE LEAST DEVELOPED IN THE FOURTH EUROPEAN DEVELOPMENT FUND
(1975-1980)

Commitments and payments under the 4th EDF to the 22 ACP
countries which figure in the UN list

(Figures of April 30, 1981) 000 ECU *

	COMMITMENTS	PAYMENTS	of which STABEX
BENIN	53.119	38.502	(20.367)
BOTSWANA	25.376	13.879	-
BURUNDI	55.594	26.747	(1.486)
CAPE VERDE	10.026	4.005	(1.207)
CENTRAL AFRICAN REPUBLIC	47.905	22.884	(7.830)
CHAD	58.481	35.892	(7.336)
COMORES	9.508	3.802	-
ETHIOPIA	106.694	52.353	(14.420)
GAMBIA	22.700	12.152	(7.515)
GUINEA	67.329	31.742	-
GUINEA-BISSAU	31.153	24.761	(11.289)
LESOTHO	19.939	8.664	-
MALAWI	73.835	38.998	-
MALI	86.159	66.274	(9.781)
NIGER	101.681	72.996	(22.654)
RWANDA	70.525	48.657	(609)
SOMALIA	59.149	36.255	(1.932)
SUDAN	146.231	70.511	(41.776)
TANZANIA	120.861	64.580	(20.702)
UGANDA	57.595	37.592	(20.595)
UPPER VOLTA	79.992	44.619	(7.262)
W. SAMOA	7.611	5.855	(2.837)
TOTAL	1.311.463	761.720	(199.598)
% of TOTAL EDF	54,11 %	54,49 %	53,37 %
TOTAL EDF	2.423.793	1.397.929	(374.024)

- Commitments under the 5th EDF only began in January 1981, recently to be statistically useful.
 - The figures do not include regional projects from which the LLDCs may have also benefitted
 - The STABEX figures do not include the allocations for 1980 announced in July which for the LLDCs were as follows :
- BURUNDI : 11.023.569 - CHAD : 4.268.231 - GAMBIA : 13.641.308 } (figures in
LESOTHO : 242.279 - SUDAN : 22.544.954 - W.SAMOA : 2.055.245 } ECU)